
Tisztelt Várgesztesiek 
 
Amint már megszokott dolog, hogy önkormányzatunk minden év 
májusában tartja közmeghallgatását, az idei évben is ebben az 
időpontban tartjuk. Ebben az időben már lezajlott az előző évi 
zárszámadás és már ismertté váltak az idei évben anyagi lehetőségeink, 
miután a közelmúltban tisztázódott a feladatalapú támogatás összege is. 
Mivel a Közmeghallgatás is rendes testületi ülésnek számít, ezért 
felkérem Beck Ferencnét a jegyzőkönyv hitelesítésére. Kérem a 
képviselő-testület tagjait, hogy egyetértésüket kézfeltartással jelezzék. 
A beszámolómat az eddigi gyakorlatnak megfelelően 3 részre osztottam. 
Szeretnék kitérni a 2018. évi programokra, a testületi üléseinken hozott 
határozatokra és végül pénzügyi helyzetünkről szeretnék beszámolni. 
Hagyományosan évi első rendezvényünk az elhurcoltakról való 
megemlékezés a Hősi emlékműnél. Az idei évben már a második 
alkalommal sikerült ebben egy kis áttörést, változtatást elérni, hiszen az 
iskolások bevonása is megtörtént. 
Szeretném, ha ez a jövőben is így lenne. Községi megemlékezéseknek 
része kellene lennie az iskolások bevonásának. 
Február 13-án a farsang utolsó napjára az óvodások és iskolások 
részére vidám, német nyelvű gyermekműsort szerveztünk. Az előadásba 
a gyerekek is belettek vonva, ezáltal jó élményeket szereztek. 
Úgy gondolom, hogy ezzel az előadással is támogattuk az óvoda és 
iskola német nemzetiségi programját 
A Passió előadásához önkormányzatunk ragaszkodik, mivel ezt őseink 
is előadták. Április 14-én Virágvasárnap az idén ismét bemutatásra 
került a templomban az énekkar jóvoltából. Ebben nagy segítségünkre 
volt Dr. Kis József, aki évről évre segíti a betanulást. köszönetet mondok 
az énekkar részére a Passió előadásához. 
Önkormányzatunk szeretné ezt a hagyományt évről évre megtartani 
2018-ban a második nagyobb szabású programja önkormányzatunknak 
a borverseny volt, amely április 06-án került megszervezésre, szép helyi 
sikerekkel, és az eddigiekhez képest rekord /37/ bormintával. 
Az idei év versenye is igazolta, hogy a borversenyek hozzájárulnak a 
helyi borkultúra fejlődéséhez. Az idei közmeghallgatáson is 
megragadom az alkalmat, hogy a borversenyen segédkezőknek 
köszönetet mondjak, hiszen a bírót szállítani kellett, zsíroskenyeret 
kellett készíteni, felszolgálni és külön köszönet az évek óta stabil 
stábnak, akik a bort szakszerűen kitöltik a poharakba, bár az idén ebben 
is változás volt a korábbi évekhez képest. 
2018 májusában autóbuszos utat szerveztünk a budaőrsi Passió 
előadására, amelyen községünkből 21 fő vett részt. Megérkezésünkkor 
jó érzéssel töltött el, hogy a magyarországi németek országgyűlési  
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képviselője: Ritter Imre fogadott bennünket. Ezúttal önkormányzatunk 
fedezte a belépési díjat és a buszköltséget. Elmondhatom, hogy  
csodálatos környezetben, esti fényekkel, jó szereplőkkel nagyszerű 
élményben volt részünk. 
Az egyházi jó kapcsolat jegyében vettünk részt a vértessomlói búcsúban 
és a várgesztesi Mária kegyhely zarándoklaton. 
A Csengő Napon, Várgesztes egyik legnagyobb helyi ünnepén szívesen 
támogatjuk a műsorszervezést. Itt minden alkalommal egy Várgesztes 
jelvényt ajándékozunk a 8. osztályosoknak. Hamarosan június 08-án 
kerül sor a Várgesztesre betelepült németajkú lakosság 275. 
évfordulójára. A program ezúttal 14 órakor német nyelvű szentmisével 
kezdődik, ezután Csengő avatás, majd 15 órától kulturális ünnepi 
programra kerül sor a Faluházban. 
2018-ban az aug. 20-a tiszteletére rendezett Kulturális találkozót aug.19-
én rendeztük meg. Sikerült német nyelvű szentmisét is szervezni. 
Ez alkalomból 9 kultúrcsoport és a Schwowischi Buam zenekar fogadta 
el meghívásunkat és szép produkciókkal tették emlékezetessé a műsort. 
Megyén kívül: a Fejér megyei Vértesacsa Tánccsoportja is részt vett a 
találkozón. A találkozó végén vendégül láttuk a fellépőket, a csoportok 
oklevélben és ajándékban részesültek. A fellépők létszáma meghaladta 
a 150 főt. 
Ezeknek a kulturális találkozóknak része, hogy az énekkar tagjai mindig 
egy helyi viseletből álló kiállítást is szerveznek, köszönet érte nekik, akik 
hangsúly helyeznek arra, hogy a helyi népviselet még fennmaradt részét 
a közönség számára bemutathatóvá teszik. Ez is, mint minden egyéb 
tevékenység jelentős munkát, figyelmet és ráfordítást igényel. 
Az idei évben a Csengő Napra hívtunk több német nemzetiségi 
csoportot, ezért az idei évben az augusztus 20-i nemzetiségi 
rendezvényekkel kapcsolatos sorozat megfog szakadni. 
Szeptember 02-án önkormányzatunk részt vett a községi Bányásznapi 
ünnepségen. 
Szeptember 26-án dőlt el a KEM Németek megyei ülésén, hogy a 2019. 
évi megyei svábbált Várgesztes rendezheti. Ettől kezdve gőzerővel 
megkezdődött a szervezési munka. 10 pontban foglaltuk össze az 
elvégzendő szervezési feladatokat, és igyekeztünk ezeket betartani. Ezt 
bizonyítja a Megyei Svábbál sikere. 
 
Az óvodások Márton Napi rendezvényét minden évben támogatja 
önkormányzatunk, így 2018-ban is álltuk a vendéglátás költségeit. 
Nagyra becsüljük a német nemzetiségi óvodában folyó munkát és ez 
látszik minden alkalommal a fellépéseik során. Az oktatási munkát  
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igyekszünk erőnkhöz mérten német nyelvű oktatási anyaggal is 
támogatni. 
Következő nagyobb szabású rendezvényünk az Ádventi Találkozó volt. 
Az Ádventi találkozó már szabályosan egy hangversennyé is változott, 
mivel minden évben fellépési lehetőséget biztosítunk a helyi 
zeneiskolások részére, őket Sági Richárd vezette, sőt tavaly a 
Hittanosokkal is kiegészült a műsor. 
Azt hiszem mindannyiunk meglepetésére és megelégedésére. A közel 
100 fős fellépők a koncert után részt vettek a falu ádventi koszorújának 
gyertyagyújtásán. A fellépő kultúrcsoportokat a koncertet követően 
vendégül láttuk, a gyermekek pedig oklevelet kaptak. 
 
A tavalyi évben a rendezvények sorát a Christkindl Találkozó zárta 
2018. dec. 08-án. A megyén kívül Gánt iskolásai is színesítették  a 
programot . Öröm volt hallgatni a Mundart-ban megszólaló gyerekek 
előadásait. A találkozóra nagy volt az érdeklődés, bizonyítja a zsúfolásig 
megtelt nézőtér. Az önkormányzat célja, hogy ezt a rendezvényt évről 
évre megrendezi. Ez egyúttal főpróbája a csoportoknak a karácsonyi, 
dec. 24-i házról-házra járásnak, már ahol még van. Azon munkálkodik 
önkormányzatunk, hogy ahol lehetséges ne hagyjuk ezt a szép 
hagyományt elveszni. 
Azt gondolom, hogy rendezvényeinkkel gazdagabbá tettük a falu 
kulturális programjait és több ember számára szereztünk szép 
élményeket, ápoltuk a hagyományt és három fős önkormányzatunkkal 
erőnkhöz mérten azon munkálkodtunk, hogy az elmúlt évben is 
megfeleljünk saját és választóink elvárásainak. 
 
Beszámolóm 2. részében szeretnék a testületi ülésekbe egy kis 
betekintést nyújtani. 
2018. év első ülését 2018. január 18-án tartottuk. Ezen az ülésen 
hoztunk döntést a települési önkormányzattal megkötött együttműködési 
megállapodással kapcsolatban, alkottuk meg a 2018. évi 
Programtervünket, adtuk le vagyonbevallásainkat és adtuk 
egyetértésünket az általános iskolai felvételi körzet kialakításához. 
Második ülésünket február 09-én tartottuk. Ezen alkottuk meg a 2018.évi 
költségvetést. Döntöttünk új laptop vásárlásáról, mivel a régi már idős 
kora miatt használhatatlanná vált. 
A 3. ülésünkre március 22-én került sor. Itt döntöttünk arról, hogy 
fedezzük az ált iskola diákjainak buszköltségét a Tatai Német 
Nemzetiségi Múzeumba. Döntöttünk arról, hogy fedezzük a Budaőrsi 
Passió-ra jelentkezők busz-és belépési díj költségét. 
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2018. május 17-én volt közmeghallgatásunk. 
4. ülésünkön május 24-én fogadtuk el a 2017.évi zárszámadást és 
döntöttünk egy harmonika beszerzéséről. 
5. ülésünket július 05-én tartottuk. Ekkor alkottuk meg költségvetésünk 
módosítását, amely a feladatalapú támogatás miatt vált szükségessé, 
ami ekkor került nyilvánosságra. Ekkor döntöttünk a 2019. évi megyei 
Svábbál megrendezésének megpályázásáról. 
6. ülésünkön szeptember 06-án kötöttünk együttműködési 
megállapodást az Erdészek a Vértes Értékeiért Egyesülettel, döntöttünk 
Sütő Ervin gyógykezelésének támogatásáról és a Magyarországi 
Németek Országos Önkormányzata elnökének elhalálozása alkalmával 
a végakaratnak megfelelően a koszorúra szánt pénz helyett támogattuk 
a magyarországi német fiatalok tehetséggondozását. 
7. ülésünkre október 04-én került sor. Ezen az ülésen hoztuk meg a 10 
pontban összefoglalt tennivalókat a svábbállal kapcsolatban. 
8. ülésünket november 26-án tartottuk. Itt határoztuk meg évvégi 
rendezvényeink szükséges költségvetését. 
2018. évi utolsó ülésünkön dec. 11-én értékeltük éves tevékenységünket 
és a decemberi rendezvényeket. Elköteleztük magunkat, hogy az 
Ádventi Hangversenyt és a Chriskindl Találkozót a jövőben is kívánjuk 
megrendezni. 
Remélem az elhangzottak alapján sikerült egy kis betekintést nyújtani az 
önkormányzati munkába. összefoglalva a 8+1 ülésen 57 határozat 
született. 
 
Beszámolóm végén anyagi helyzetünkről, 2018. évi nagyobb 
kiadásainkról szeretném a lakosságot tájékoztatni: 
2018.évi össz. költségvetési bevétel:                            3.141.666 ,-Ft 
Ebből működési állami támogatás:                                  782.000,-Ft 
          feladatalapú támogatás:                                        905.346,-Ft 
Önkormányzati támogatás:                                              200.000,-Ft 
KEM Németek Önkormányzata:                                       80.000,-Ft  
KEM Németek Kisebbségi Önk. Szövetsége                   44.000,-Ft 
 
Nagyobb összegű kiadások:  
Laptop:                                                                             200.000,-Ft                  
Borverseny:                                                                        33.852,-Ft 
Óvodai gyerekműsor                                                          90.000,-Ft 
Budaőrsi Passió:                                                              150,000,-Ft 
Aug. 19-i Kulturális találkozó:                                           511.520,-Ft 
Tangóharmonika                                                               200.000,-Ft 
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Sütő Ervin támogatása                                                        20.000,-Ft 
Magyarországi Német diákok támogatása                          10.000,-Ft 
Márton Nap támogatása                                                        9.089,-Ft 
Ádventi Találkozó:                                                             141.057,- Ft 
Christkindl Találkozó                                                           74.995,-Ft 
Neue Zeitung előfizetés                                                       27.000,-Ft 
köny vásárlás:                                                                     24.000,-Ft 
Buszköltség: iskolások múzeumi látogatása                       12.500 ,-Ft 
Svábbáli meghívók, plakátok                                               83.444,-Ft  
 
NAV Eü. hozzájárulás:                                                        124.000,-Ft 
NAV. Szem.jöv.adó:                                                             92.000,-Ft 
Bankköltség:                                                                         10.004,-Ft 
 
Végezetül engedjék meg, hogy néhány szót ejtsek az őszi 
önkormányzati választásokkal kapcsolatban. Várgesztesen kb. 80 fő az, 
aki németnek vallotta magát. A nemzetiségi önkormányzati választáson 
ők fogják a következő német nemzetiségi önkormányzatot 
megválasztani. Kérem, hogy gondolják át, tegyenek javaslatot azokra az 
emberekre, akik a várgesztesi németeket a jövőben képviselni fogják. 
Hamarosan eljön a jelöltállítás ideje, /júl.31-től szept.12-ig/ Várgesztesen 
az őszi választások után a jelenleg regisztráltak alapján ismét 3 fő 
képviselő lehet. 100 fő felett lehetne 5 fő képviselő. 
 
 
 
Várgesztes, 2019. május 23. 
 
          Pillmann József                                          
                   Elnök                                          


